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Børns sundhed – enig/ uenig med Sundhedsministeren! 
 
Det er glædeligt at konstatere, at Sundhedsministeren er enig med kommunallægerne 
omkring vigtigheden af at sikre vores børn et godt og sundt liv.  
Der er tilsyneladende også enighed om, at det optimale er, at alle børn skal tilbydes 
lægeundersøgelse ved skolestart og ”skoleslut”.  
Problemet er, at der er nogle kommuner, der har svært ved at få ansat læger – der 
foreligger desværre ingen undersøgelser om årsagerne hertil? 
Sundhedsministeren foreslår derfor, at sundhedsplejersker kan overtage undersøgelserne 
af børn i børnehaveklasse og 9. klasse! 
Selvfølgelig kan sundhedsplejersker undersøge børn – det gør de jo allerede, men de kan 
ikke foretage en lægeundersøgelse – heller ikke med et ekstra kursus! Så her er 
kommunallægerne bestemt uenige med Sundhedsministeren. Hvis Sundhedsministeren 
fastholder denne opfattelse, svigter ministeren på forebyggelsesområdet i forhold til børn 
og unge. Ministeren understreger, at kommunallægen ligesom sundhedsplejersken er 
forpligtiget til at henvise børn med behov til læge eller anden sagkundskab. Ja, 
selvfølgelig, men kommunallægens ekspertise og kompetence bevirker, at 
kommunallægen kan foretage relevant udredning og behandling – og dermed aflaste 
praktiserende kollegaer og hospitalskollegaer. Det er både til gavn for barnet og 
samfundsøkonomien.  
Min konklusion efter 25 års arbejde som børnelæge i Den Kommunale Sundhedstjeneste 
er klar: Der er behov for forebyggende lægeundersøgelser af børn i skolealderen – og det 
er en stor fordel for børnene, at det foregår i deres miljø.  
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